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Opočenský rodák a čestný občan našeho města, hudební 
skladatel a textař Luboš Sluka obdržel Zlatou cenu Ochran-
ného svazu autorského za přínos České hudbě, nejvyšší  oce-
nění, které tato organizace uděluje. 
 „Svaz na slavnostním večeru ve středu 18. června 2014 
v pražském Divadle Hybernia vyhlásil také nejúspěšnější skla-
datele populární a vážné hudby, textaře a nakladatele za rok 
2013,“ uvedla za Ochranný svaz autorský Kateřina Růžičková.
 Mezi předávajícími se mimo jiné objevili Michal Hrůza, 
Petra Janů, Jan Vodňanský a Michael Kocáb. Večerem prová-
zel Michal Prokop.
 „Jsem velice rád, že se panu Slukovi dostalo takového vy-
sokého ocenění. Těší mne to o to víc, že pan Sluka, kdykoli 
je k tomu příležitost, neopomene zmínit své rodné Opočno,“ 
sdělil nám telefonicky opočenský starosta Štěpán Jelínek, 
kterého zpráva zastihla v průběhu dovolené. 
 Slukovy skladby patří k velmi oblíbeným mezi interpre-
ty, o čemž svědčí například slova Petra Zdvihala, prvního 
houslisty Heroldova kvarteta, pronesená krátce po koncertu 
v rámci Mezinárodního hudebního festivalu F. L. Věka: „Pan 

Sluka je náš nejoblíbenější autor. Myslíme si, že ze soudo-
bých je nejkvalitnější, co se týče melodie a pochopení pro pu-
blikum. Mladí autoři, zdá se mi, zkoušejí různé techniky, ale 
zapomínají na to hlavní, aby se hudba líbila lidem a byla v ní 
melodie. Takže zrovna pana Sluku hrajeme nejraději."  

Foto: Luboš Sluka oslavil v loňském roce 85. narozeniny a k to-
muto výročí se v pátek 23. srpna 2013 konal v Opočně v kos-
tele Nejsvětější Trojice jedinečný koncert. Jednalo se o autorský 
večer z duchovních skladeb tohoto skladatele, v rámci nějž se 
uskutečnila světová premiéra mše Missa votiva, kterou složil 
Luboš Sluka pro své rodné město Opočno. 
 „Pokusil jsem se vzdát dík svému rodnému městu Opočnu 
‚Opočenskou mší‘, kterému jsem tuto mši již před 65 lety zaslí-
bil,“ řekl tenkrát. 
 Jeho dílo v podání Pražského katedrálního sboru z Chrámu 
sv. Víta pod vedením dirigenta Josefa Kšici si přišlo poslechnout 
přes 500 návštěvníků. Koncertu se také zúčastnil sám Luboš 
Sluka a při obrovském závěrečném potlesku, kdy celé publikum 
vstalo, byl velmi dojatý. více se dočtete na straně 13

LUBOŠ SLUKA OBDRŽEL ZLATOU CENU 
ZA PŘÍNOS ČESKÉ HUDBĚ
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z p r á v y  z  r a d n i c e  —

N Ě K D Y  S I  Ř Í K Á M

Někdy si říkám, jaký je vlastně smysl rostliny v městské zeleni? 
Neustálá diskuse nad vandaly či zloději mne už začíná unavo-
vat. V konečném důsledku se zdá již zmíněný smysl pomíjivý. 
Proč, proč to tak musí být? Buďme krapet uvědomělí a uvě-
domme si, že barevné květy v květináčích a na záhonech nás 
oprošťují od tak nudné šedi města. 
 Mohla bych říci, že když se nám ztratí jedna či pět květin, 
není to tak strašné. Nic takového však nepovím, když se nám 
květiny ztrácejí pravidelně, zdá se to být špatným snem. Jak je 
možné, že na západě mohou mít i sebemenší městečka, snad 
i vesnice rozkvetlé celé ulice? A jak je možné, že květiny se 
v těchto místech neztrácejí? Tím určitě nechci říci, že všich-
ni jsme stejní. Zaráží mě však, že v dnešní době ještě někoho 
napadne přijít k veřejné zeleni, která patří všem obyvatelům 
města a kterou se snažíme zvelebit město i pro turisty, a jen tak 
bez pocitu viny oláme květy, vytrhá rostlinky a nechá je tam 
ležet, nebo dokonce úhledně rostlinku vydloubne a odnese si 
ji domů. Jaké pohnutky asi tak dotyčného záškodníka vedou 
k takovému činu? Opověď nenacházím. 
 Proto apeluji na zmíněné záškodníky: Kochejte se, nechte 
pohladit svoji duši i srdce pestrou škálou barev, ale nedotýkej-
te se rostlin, nijak je nepoškozujte a hlavně si je neodnášejte 
domů! Ostatním děkuji, že dokáží práci na oživení města po-
mocí květin ocenit. (rt)

P Ř E C H O D  N A  K U P K O V Ě  N Á M Ě S T Í 

Přechod pro chodce na Kupkově náměstí konečně nevypadá jak při 
vlnobití. Správa a údržba silnic provedla opravu (frézování) části 
vozovky a s pomocí technických služeb realizovala úpravy k osazení 
opravovaných varovných světel. Rekonstrukce přechodu bude zakon-
čena nanesením vodorovného dopravního značení (zebrou).  (red)
 
 Hana Samkováz jednání  rady —

– V době Porcinkule bude nabídnuta obyvatelům Zámecké ulice a Trčkova 
náměstí možnost parkování v areálu nemocnice.
 – Rada města souhlasí s podáním žádosti na Ministerstvo kultury ČR 
o dotaci z rezervního fondu Programu regenerace městským památko-
vých zón na fi nancování obnovy oken jižní fasády budovy ZUŠ čp. 10 
a se zapojením  minimálního podílu žadatele ve výši min. 90.134 Kč do 
rozpočtu na rok 2014.

– Rada města souhlasí s převodem části majetku, využívaného pečovatel-
skou službou, na klienty, případně  na agenturu domácí péče paní Luňáko-
vé, dle návrhu paní ředitelky Mgr. Vilímkové. 

– Rada města schvaluje přijetí fi nančního daru od Komerční banky na za-
koupení polohovacích lůžek pro Sociální služby města Opočna.

z jednání zastupitelstva —

– Zastupitelstvo města schvaluje zprávu nezávislého auditora o výsledku 
přezkoumání hospodaření města za rok 2013. Zastupitelstvo projednalo 
a schvaluje závěrečný účet města za rok 2013 a vyjadřuje souhlas s celo-
ročním hospodařením města, a to bez výhrad. 

–  Zastupitelstvo města rozhodlo přijmout dar od Královéhradeckého kraje, 
a to část areálu bývalé nemocnice v Opočně. Zastupitelstvo města schva-
luje předloženou darovací smlouvu a pověřuje starostu jejím podpisem.

–  Zastupitelstvo města schvaluje příspěvek ve výši 132.300 Kč na opravu 
koupaliště pro Technické služby města Opočna, s.r.o. 

–  Zastupitelstvo města schvaluje zvýšení příspěvku na provoz Mateřské 
škole Opočno v roce 2014 o 300.000 Kč. 

– Zastupitelstvo města schvaluje  poskytnutí návratné fi nanční výpomoci 
Hokejovému klubu HC Opočno, o.s. ve výši 167.000 Kč. 

–  Zastupitelstvo města rozhodlo jmenovat pana starostu Štěpána Jelínka 
zástupcem města Opočna v MAS Pohoda venkova. 

 s p o l e č e n s k á  k r o n i k a  

V Ý Z N A M N É  J U B I L E U M  O S L A V I L I :
František Hrabala 25. 5. 1934
Kazimíra Chlumská 7. 6. 1920
Božena Tošovská 12. 6. 1924
Stanislava Senková 19. 6. 1928
Lidmila Štrauchová 19. 6. 1928
Ladislav Nýč 27. 6. 1927

Dne 20. června uplynulo 25 smutných let, 
kdy od nás odešel pan MUDr. Václav Lepš, 
obvodní lékař z Opočna. Kdo jste ho znali, 
měli rádi, vzpomeňte s námi na dobrého člo-
věka. Děkuje rodina.

V pondělí 23. června 2014 nás ve věku 94 let opustil 
pan Otakar Karban, bývalý primář dětského oddělení 
opočenské nemocnice.
 MUDr. Otakar Karban se narodil ve Velkém Oseku 
u Kolína. Po absolvování gymnázia v Kolíně začal stu-
dovat na Lékařské fakultě Univerzity Karlovy v Praze. 
Studia však mohl dokončit až po 2. světové válce v roce 
1948. Na nově vzniklé dětské oddělení nemocnice 
v Opočně nastoupil jako primář v roce 1952. Zaslou-
žil se významně o vytváření dětské zdravotní péče na 
Opočensku.  (red)

Naše škola má štěstí na učitele. Táhnou za jeden pro-
vaz. V praxi to znamená, že se u nás neobjevují „silná 
ramena“, což pro společné tvoření znamená mnoho. 
Možná to ani není naše zásluha, možná nás to naučili 
ti, kteří tu byli před námi...
 O to smutnější je loučení s každým, kdo ve škole, ať 
už jí budeme říkat hudebka, liduška, zuška apod., za-
nechal kousek sebe. To platí velkou měrou o paní uči-
telce Evě Bažantové, která nás nečekaně opustila 23. 
června. 
 „Když jsem nastoupila, byla jsem, co se týká výuky, 
úplná začátečnice. A tak jsem se trochu bála, jak mě 
přijme učitelka zpěvu, která má dlouholeté zkuše-
nosti,“ vzpomíná na své někdejší obavy učitelka Petra 
Flígrová. Dnes se svému strachu usmívá. Málokdy se 
setkáme s člověkem tak vstřícným a milým, jako byla 
Eva Bažantová. A všudypřítomná laskavost se snad 
promítla i do jejího hlasu, jehož zpěv uměl pohladit 
jako málokterý jiný. Paní Evo – děkujeme. Za to po-
hlazení. Za to, že jsi nás učila „nemít ramena“. Za Tvůj 
úsměv, který zůstává v našich vzpomínkách spolu 
s Tvým sametovým zpěvem. ZUŠ Opočno
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z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

K N I H Y  D A R O V A N É  J .  F .  V E D L I C H E M 
U Ž  S I  M Ů Ž E T E  P R O H L É D N O U T

Vážení čtenáři, o velkorysém knižním daru od Josepha F. Vedli-
cha naší knihovně jsme vás informovali již dříve. Nyní jsou pro vás 
tyto knihy připravené v našem fondu. Upozorňujeme, že všech-
ny svazky Všeobecné encyklopedie a Ottova slovníku naučného 
včetně dodatků jsou určeny k prezenční výpůjčce – to znamená, 
že si je můžete číst pouze v budově knihovny. Není možné si tyto 
knihy půjčit domů. Děkujeme za pochopení.  (ms)

PRÁZDNINY V KNIHOVNĚ

Upozorňujeme čtenáře, že knihovna bude otevřena beze změny 
výpůjční doby celé prázdniny. 

Milé děti! Nevíte, co s volným časem o prázdninách? 
Přijďte k nám! 

Kromě knížek, komiksů a časopisů u nás najdete také počíta-
če, společenské hry, puzzle, omalovánky, koutek s hračkami... 
a můžeme spolu vymyslet spoustu prima věcí! Stačí k nám přijít 
v půjčovních hodinách každé pondělí a středu od 12 do 16.30. 
Těšit se na vás bude knihovnice Markéta.

Prázdninové akce na dětském oddělení
Výstavka: Hermína Franková, Alois Mikulka. Soutěž: 
O skřítkovi Jarýnkovi. Tvořivá dílna: Koník s hřívou (probíhá 
v půjčovní dobu – pondělí a středa 12–16.30)  (ms)

K N I H A  P R O  T E N T O  M Ě S Í C
M I C H A E L  S C H O F I E L D  – 

S V Ě T  M A L É  J A N U A R Y

Malá Januara tráví většinu času s ka-
marády, což by samo o sobě vůbec ne-
bylo na závadu. Potíž je v tom, že nikdo 
jiný ty kamarády nemůže vidět ani sly-
šet. Existují totiž pouze v její hlavě. 
Často malá Jani mluví „z cesty“, vy-
mýšlí si. A podobných problémů přibý-
vá. Diagnóza? Schizofrenie. Autor kni-
hy je otcem této psychicky nemocné 
holčičky a vypráví její příběh – skuteč-
ný příběh o nikdy nekončícím boji 

malé dívky i jejích rodičů. (ms)

T Ý D E N  Č T E N Í  D Ě T E M

Ve dnech 1. – 7. 6. 2014 proběhl již čtvrtý ročník celorepubli-
kové akce Týden čtení dětem. I naše knihovna se do něj zapoji-
la – obě knihovnice se vydaly do ZŠ Opočno, kde četly žáčkům 
prvních a druhých tříd. Děti si poslechly příběh z knihy Josefa 
Čapka Povídání o pejskovi a kočičce v podání Nadi Pultarové, 
úryvek z knihy Děti z Bullerbynu od Astrid Lindgrenové pře-
četla Markéta Sedláková. Po každém čtení si děti s knihovnicí 
povídaly o příběhu, který slyšely, o ilustracích a také o kníž-
kách, které rády čtou. (ms)

K N I Ž N Í  N O V I N K Y

Oddělení pro dospělé
– Halina Birenbaumová: Naděje umírá poslední 
 Očité svědectví holocaustu. 

– Paul Glaser: Tanec s nepřítelem. 
 Válečné tajemství rodiny. 

– Heinrich Harrer: Bílý pavouk. Dobývání stěny smrti. 
– Arnaldur Indridason: Hrob v ledovci. Krimithriller. 
– Raymond Khoury: Rasputinův stín. Napínavý román. 
– Camilla Läckberg: Andělíčkářka. Detektivka. 
– Iny Lorentzová: Lvice. Historický román. 
– Simon Sebag Montefi ore: Jeruzalém. 
 Dějiny svatého města. 

– Jaroslav Picka: Vietnam. Cestopis. 
– Michaela Remešová: Zpěvák století. Karel Gott. 
– Saskia Sarginsonová: Dvojčata. Román. 
– Nicholas Sparks: Nejdelší jízda. Román pro ženy. 
– Eva Urbaníková: Sex a jiné city. Román. 

Oddělení pro děti
– Poznej barvy. Leporelo s Večerníčkem.
– Rostislav Křivánek: Uspávačky skřítka Zamhouřílka
 Pro nejmenší.

– Daisy Meadows: Lucie, Chloe, Skarlet, Emílie
 Pohádky s drahokamovými vílami.

– Roman Brat: Můj anděl se umí prát. Ze života dětí.
– Josephine Angelini: Proroctví. Fantasy pro dívky.
– Stefanie Zweig: Pes hledá člověka. 
 Příběhy o zvířátkách.

– Vratislav Maňák: Muž z hodin. 
 Příběh s prvky steam-punku.

– Petr Vyoral: Švejk. Komiksová verze.
– Jaromír Slušný: Nejkrásnější římské báje a pověsti
 Příběhy z minulosti.

– Pavel Svoboda: Cvičení pro rozvoj čtení
 Pro začínající i pokročilejší čtenáře.

– Verdick, Lisovskis: Jak přežít, když mě všechno štve
 Rádce pro vznětlivé děti.

– Jiří Šafránek: Kolo pro děti i jejich rodiče
 Výuka jízdy, údržba, cyklotrasy.

Kompletní přehled všech nových knih naleznete na našich 
nových webových stránkách knihovna.opocno.cz (bez 
www), On-line katalog, Seznamy a novinky.  (ms)

inzerce
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asopis zaměřuje na téma dětského čtenářství. (ms)z  o p o č e n s k ý c h  š k o l  —

T J  S O K O L  O P O Č N O  A  Z Š  O P O Č N O 
M A J Í  S P O L E Č N Ý  C Í L

Tím společným cílem obou organizací je vybudování víceúče-
lového hřiště pro naše děti, které v našem městě citelně chybí. 
Místo, kde by si děti i dospělí mohli zahrát volejbal, nohejbal, 
košíkovou, malý fotbal apod., a to venku v přírodním pro-
středí, je v Opočně zapotřebí. Škola vlastní pouze malé hřiště 
u budovy u pošty, které ale nesplňuje požadované rozměry 
a potřebnou bezpečnost, a také TJ Sokol nemá svoje venkovní 
sportoviště. Proto jsem byla velmi ráda, když mě starosta TJ 
Sokol Opočno pan Jiří Cvejn s touto myšlenkou oslovil. Na 
společném jednání, na kterém byla přítomna i místostarostka 
paní Šárka Škrabalová, byla sepsána Dohoda mezi TJ Sokol 
Opočno a ZŠ Opočno o spolupráci při výstavbě a využívá-
ní sportovního zařízení, která byla předložena Radě města 
Opočna. Pokud se nám ve spolupráci s městem Opočno po-
daří sportoviště vybudovat, byli bychom rádi, kdyby sloužilo 
všem sportovním organizacím ve městě a také, za přesně sta-
novených podmínek, neorganizované mládeži. Ta v současné 
době, i kdyby chtěla, nemá prostor, kde by se mohla scházet 
a společně si jen tak házet na koš, kopnout do míče apod. Vě-
řím, že nám potom tyto aktivity nebudou mládežníci provo-
zovat na náměstí, v ulicích a že touto formou přitáhneme více 
dětí k aktivnímu pohybu a alespoň některé odvedeme od po-
čítačů. Za pokus to stojí, co říkáte?  Mgr. Jana Hrnčířová

DOHODA O SPOLUPRÁCI PŘI VÝSTAVBĚ A VYUŽÍVÁNÍ 
SPORTOVNÍHO ZAŘÍZENÍ

Tělocvičná jednota Sokol Opočno a Základní škola Opočno po-
strádají pro svoji sportovní činnost, pohybovou aktivitu a výuku 
prostor, na kterém by bylo možné, mimo zimní měsíce, provozo-
vat pohybové a míčové aktivity ve venkovním prostředí na zdra-
vém vzduchu a v bezprašném prostředí. Na základě této potřeby 
se na společném jednání výše uvedené subjekty dohodly: podpořit 
přípravu a realizaci projektu na výstavbu víceúčelového sportov-
ního hřiště v Opočně.

Společná představa o tom, jak by mělo sportoviště vypadat 
Sportoviště by mělo sloužit převážně pro míčové hry „malých 
sportů“. Předpokládá se, že by se zde mohl provozovat například 
volejbal, košíková, malá kopaná, tenis, fl orbal, házená a různé 
další míčové hry pro rozvoj pohybových aktivit školní mládeže. 
Dále by se zde ve venkovním prostředí mohla provozovat tělesná 
výchova pro žáky 1. až 9. tříd. Plocha sportoviště by měla být 
dostačující pro výše uvedené sporty. Tj. přibližně 40x25 metrů. 
U většiny jmenovaných sportů umožňuje tato velikost sportoviště 
provozování také závodní sportovní činnosti. V případě volejbalu 
lze do prostoru umístit i dvě taková hřiště.
 
Společná představa o způsobu provozování sportoviště 
Vlastníkem sportoviště by byla TJ Sokol Opočno, která by se za 
přispění města starala o provoz a údržbu tohoto zařízení. Vzhle-
dem k tomu, že je zde počítáno s účastí města Opočna (Není 
v této dohodě specifi kována.), TJ Sokol by se zavázal k tomu, aby 
toto sportoviště bylo přístupné pro sportovní činnost a výuku ško-
ly, případně, za jasně stanovených podmínek, pro veřejnost. (To 
by mělo být předmětem dlouhodobé smlouvy mezi městem Opoč-
no, ZŠ Opočno a TJ Sokol.)

Společná představa o realizaci a výstavbě sportoviště.
TJ Sokol Opočno se zavazuje, že bude společně s vedením měs-
ta a ZŠ Opočno hledat možnosti, kde a za jakých podmínek lze 
realizovat výstavbu tohoto sportoviště tak, aby to bylo v souladu 
s dlouhodobými záměry jmenovaných subjektů a s územním plá-
nem města. TJ Sokol Opočno a ZŠ Opočno ve spolupráci s měs-
tem Opočno budou společnými silami hledat možnosti, jak zajis-
tit fi nancování tohoto projektu, tj. přípravu výstavby a následně 
výstavbu sportoviště. 

Tato vzájemná dohoda o spolupráci deklaruje společnou vůli 
obou subjektů tj. TJ Sokol Opočno a ZŠ Opočno zlepšit možnost 
sportovního vyžití v Opočně pro všechny věkové kategorie jak v re-
kreačním, tak výkonnostním sportu. 

V Opočně 19. 6. 2014

Za Tělocvičnou jednotu Sokol Opočno Jiří Cvejn, starosta
Za Základní školu Opočno Mgr. Jana Hrnčířová, ředitelka

S  Ú S M Ě V E M  J D E  V Š E C H N O  L Í P

Dokonce i pobyt malého pacienta v nemocnici. Toto přesvěd-
čení vedlo žáky 8. tříd k tomu, aby se přihlásili do 2. ročníku 
projektu Extra třída s nápadem vyzkoušet si práci zdravot-
ních klaunů. 

 Záměrem projektu je poskytnout starším žákům a jejich 
dospělému patronovi prostor pro realizaci zajímavého nápa-
du, jak pomoci druhým, a to od přípravy projektu ke schválení, 
navržení rozpočtu, rozdělení úkolů v pracovním týmu, vytvo-
ření počítačové upoutávky, zaznamenání a fotodokumentace 
jednotlivých aktivit až po konečné vyhodnocení a vyúčtování. 
Tesco náš projekt podpořilo částkou 19 700 Kč, takže třináct 
klaunů a bavičů mohlo šestkrát navštívit dětské oddělení 
rychnovské nemocnice a rozveselit přítomné děti svým pro-
gramem s pohádkami, hádankami, písničkami nebo kouzly 
a udělat radost drobnými dárky, např. pastelkami, omalován-
kami nebo polštářkem. Další žáci kreslili ve škole obrázky na 
výzdobu nemocničních pokojů a pomáhali při výrobě plakátů 
a hraček nebo při kontrole účtů. Velkým zážitkem bylo červ-
nové fi lmování ve škole i v nemocnici, protože zdravotní klauni 
z Opočna zaujali fi lmaře, kteří je zařadili mezi šest nejzajíma-
vějších projektů pro natočení fi lmových dokumentů. V jednání 
je jejich odvysílání na dětském kanále České televize.

Zdravotní klaun v akci. Foto: archiv školy
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 V pravidlech projektu Extra třída si žáci stanoví, jak chtějí 
využít případnou fi nanční odměnu od dárců. Osmáci vědí, že 
tato odměna je nejistá. Svou zodpovědnou práci zdravotních 
klaunů dělali hlavně pro pobavení nemocných dětí a pro svůj 
dobrý pocit, ale kdyby se přece jen našel laskavý sponzor, 
chtěli by fi nanční odměnu použít na školní sportovní výlet. 
Více o našem projektu nazvaném „S úsměvem jde všechno líp“ 
i o podmínkách dárcovství se dočtete na webových stránkách 
www.extratrida.cz.  Magda Brandová 

P O D Ě K O V Á N Í

Chtěla bych touto cestou ještě jednou poděkovat paní Daně 
Markové. Děkuji jí za děti z prvního stupně, pro které připra-
vila hru „lístečkovaná“, během které se dozvěděly o historii 
škol na Trčkově náměstí. Dohodli jsme se, že bychom postup-
ně chtěli naše žáky seznamovat s dalšími památkami, his-
torickými událostmi našeho města, aby věděli, kde mají své 
kořeny, že jsou to jejich předkové, na které mohou být hrdi, že 
Opočno je jejich město, které, až budou dospělí, mohou dále 
rozvíjet. 

 Děkuji Daně Markové i za krásné promítání pro veřejnost 
o historii našich škol. Při povídání jsem si uvědomila několik 
věcí – mravenčí práci letopisecké komise, zájem lidí o minu-
lost jejich města a o osudy lidí, kteří v něm žili, věkové složení 
posluchačů – převážně aktivní senioři, ale i střední a mladá 
generace, příjemná atmosféra, přehledné informace a snaha 
letopisecké komise doplnit prázdná místa v historii. Bylo to 
krásné setkání. A ještě jedna věc mě upoutala. Na promítá-
ní si někteří senioři nesli s sebou podložku na cvičení, které 
měli na programu po skončení akce. Ano, naši senioři jsou 
aktivní. Umíme je zapojit a jejich zkušeností a aktivity využít 
ve prospěch nás všech? A udělat také něco pro ně? Umíme 
spojit zkušenosti s nápady mladých a dnešními možnostmi 
a vytvořit most mezi generacemi? 
 My ve škole jsme se přesvědčili, že je to možné. Během po-
čítačových kurzů pro seniory vznikla pěkná přátelství mezi 
dětmi a, jak děti říkají, „jejich dědečkem či babičkou“. Počí-
tačové kurzy budeme opět na podzim nabízet. Rádi bychom 
nabídli našim seniorům i kurzy věnující se fi nancím, aby se 
v této oblasti lépe orientovali a ubránili se podvodníkům. Bu-
deme pokračovat i v navázané spolupráci s Domovem Jitřen-
ka. A přemýšlíme i o využití zkušeností našich seniorů jiným 
způsobem. Škola nabízí mnoho zájmových kroužků. Chybí 
nám však vedoucí takových kroužků, ve kterých by děti moh-

ly rozvíjet svoji manuální zručnost. Ve škole máme celkem 
dobře vybavené dílny, pokud by se našel nějaký modelář či 
kutil, který by chtěl v tomto směru předávat dětem svoje do-
vednosti, budeme rádi.   Mgr. Jana Hrnčířová

Přišla opět doba odpočinku, doba prázdnin a dovolených. 
Těší se děti, těšíme se my dospělí. Všichni si plánujeme, co 
pěkného zažijeme, co stihneme udělat, které knihy si pře-
čteme, kam pojedeme, prostě jak si dny volna užijeme. 
 Přejeme vám, aby se všechna vaše přání a předsevzetí 
vyplnila, abyste všichni prožili báječné léto, plné sluníčka, 
smíchu, pohody, krásných chvil se svými dětmi, přáteli, lid-
mi známými i neznámými, abyste poznali nová místa, aby 
vám v srdcích zůstaly nezapomenutelné zážitky, které se 
vynoří vždy, když budete potřebovat.  
 Zaměstnanci ZŠ Opočno

K V Ě T E N  P R O  K R I S T Ý N U !

Květen, jeden z nej-
hezčích měsíců v roce. 
Vždyť i jeho název nám 
vypráví o tom, co pro 
nás příroda připravila 
a čím nás chce ohromit. 
Všechno kolem nás se 
probouzí a kvete v ne-
uvěřitelných barvách 
a v neuvěřitelném tem-
pu. A právě tento od-
vážný měsíc patřil jedné 
velmi nadějné budoucí 
aranžérce ze 3. roční-
ku oboru Zahradnické 
práce ze Střední školy 
a Základní školy z No-
vého Města nad Metují, 
pracoviště Opočno. Ta 

se na konci května na pozvání Českého zahrádkářského sva-
zu zúčastnila zemského kola fl oristické soutěže. A Kristýna 
se v Praze neztratila! Při aranžmá jarní kytice a jarní misky 
si vysoutěžila úžasné 7. místo z 25 účastníků a účastnic všech 
věkových kategorií.  Mgr. Jana Melicharová

 Foto: Mgr. Jaroslava Pachovská
Kristýna Balogová a její učitelka od-
borného výcviku Bc. Hana Bažantová 
– Bartošová.  Foto: archiv školy

inzerce

STŘECHY-BOBÁK  
České Meziříčí 13
tel: 737 674 357
www.strechy-bobak.cz
strechy.bobak@seznam.cz

Nabízíme pokrývačské a klempířské práce, montáž 
střešních oken, hydroizolace PVC folií pro ploché střechy aj.
Rozsah prací od drobných oprav po kompletní realizace.

Vypracování cenové nabídky zdarma. 

STŘECHY BOBÁK



n o v i n k y  z e  z á m k u  —

P O Z V Á N Í  N A  S V Á T K Y  S  R Ů Ž Í
( T E N T O K R Á T  V E  Z N A M E N Í  Č Í S L A  5 )

Proč právě růže? Růže k lidem promlouvala různými způsoby a v každé 
historické epoše měla trochu jiný význam. Pro svou krásu a vůni stojí mezi 
květinami na stupni nejvyšším. Před dvěma tisíci lety ji řecká básnířka Sapfó 
nazvala jejich královnou. Z tohoto důvodu byla růže před lety zvolena jako 
dominanta květinových vazeb připravovaných na Státním zámku v Opočně.

Řeč barev
Barva růží má svou symboliku a význam: např. bílá znamená svobodu 
a nevinnost, tmavě růžová vděčnost, červená či rudá růže byla odjakživa 
projevem lásky, oranžová znamená vášeň, žlutá žárlivost… V dnešní době 
je růže nejvíce spojována s láskou, protože symbolizuje vše, co láska přináší. 
Diskrétně vyjadřuje city, které by se někdy obtížně řekly slovy. Jsme rádi, že 
letos můžeme již popáté připravit pro naše návštěvníky slavnostní výzdobu 
zámku ve znamení růží mnoha barevných odstínů.

Symbolická pětka 
Pátý ročník… Pětka je číslem života a lidské zkušenosti. V souvislosti s lid-
skou existencí je nejdůležitějším číslem: máme pět prstů, pět smyslů (zrak, 
sluch, čich, chuť a hmat), pět chutí atd. Většina matematických systémů 
používaných ve světě pracuje se skupinami deseti čísel, tedy počtem, ke 
kterému dojdeme, spočítáme-li prsty na obou rukou. Pětka se s patřičným 
významem objevuje také v náboženských obrazech po celém světě – např. 
pět ran Kristových či pět sloupů islámu. Číslo pět nacházíme též v růži pěti-
listé, která byla v různých barevných provedeních znakem všech Rožmberků 
(Vítkovců). 
 Jak se číslo pět či jeho násobky symbolicky projeví v letošních Svátcích 
s růží? V historických aranžmá zpracujeme 500 růží v 15 barvách či jejich 
kombinacích (např. bílá, smetanová, žlutá, světle růžová, sytě růžová, oran-
žová, lososová, bílo-červená, červeno-bílá, sytě červená…). Návštěvníci uvi-
dí celkem 50 květinových vazeb umístěných v 25 místnostech. Tyto vazby 
připraví našich 5 zaměstnankyň.
 Symbolický pátý ročník Svátků s růží se na opočenském zámku koná ve 
dnech 4. až 6. července. Květinová aranžmá bude možné zhlédnout v rám-
ci prohlídek expozic. Provozní doba v červenci je: 9.00 – 11.30 hodin (čas 
zahájení poslední dopolední prohlídky) a 12.30 – 16.45 hodin (čas zahájení 
poslední odpolední prohlídky). Vstupné se akcí nenavyšuje.
 Návštěvníci nemusí mít strach z dlouhého čekání na prohlídku, zámek na 
akci tradičně posiluje stav průvodců. 
 Pokud vazby, námi připravované s radostí a láskou, potěší smysly ná-
vštěvníků, budeme velice rádi. Těšíme se na vaši návštěvu, ke které vás sr-
dečně zveme. Štefánia Jiráková,
 správkyně depozitářů NKP SZ Opočno

Za lepiseckou komisi dmt é m a  —

S O C I Á L N Í  S L U Ž B Y  V  O P O Č N Ě

Sociální služby města Opočna ukončují poskytování pečovatel-
ské péče. Od léta bude zajišťovat pečovatelskou službu Agentura 
domácí péče z Českého Meziříčí, která klientům nabídne také 
zdravotní služby. 
 O důvodech nastalých změn nás informovala ředitelka Sociál-
ních služeb města Opočna Kamila Vilímková.

O H L É D N U T Í  Z A  P E Č O VAT E L S K O U 
S L U Ž B O U  V  O P O Č N Ě

Pozorní občané jistě zaregistrovali plánovanou změnu, která se 
uskutečnila k 30. 6. 2014. K tomuto datu totiž ukončí Sociální služ-
by města Opočna poskytování pečovatelské služby v Opočně a služ-
bu bude zajišťovat agentura paní Luňákové z Českého Meziříčí. 
 Důvodů, proč k tomuto přenesení služby na jiného poskytova-
tele  došlo, je hned několik:

– Agentura paní Luňákové na území Opočna funguje již několik let 
a obě organizace poskytovaly duplicitně stejné služby na jednom 
území.

– Zájem občanů Opočna o službu nebyl dostatečný, převažoval 
rozvoz obědů, o ostatní pečovatelské úkony, kvůli kterým zejmé-
na pečovatelská služba existuje, nebyl dostatečný zájem nebo byl 
vykrýván právě agenturou paní Luňákové.

– Mnohé pečovatelské úkony jsou vykrývány jinými komerčními 
subjekty, např. rozvoz jídel levnějšími rozvozci obědů z místních 
restaurací a vývařoven, úklidovými agenturami apod. Často pří-
padné zájemce o pečovatelskou službu odrazovala nutnost sociál-
ního šetření před uzavřením smlouvy, nutností administrativní-
ho individuálního plánování služby apod. To vše jsou však úkony 
stanovené zákonem o sociálních službách a nelze se jim vyhnout.

Přenesením pečovatelské služby na agenturu paní Luňákové by 
mělo dojít celkově k revitalizaci pečovatelské služby, rozšíření na-
bídky a časového pásma poskytování služby, provázání se zdra-
votnickou domácí péčí. Za tímto účelem schválilo město Opočno 
s novým poskytovatelem do konce roku 2014 smlouvu o zajištění 
pečovatelské služby včetně fi nanční dotace novému poskytovateli. 
Nový subjekt má tak půl roku na to ukázat své přednosti, kvality 
a zároveň schopnost levnějšího provozu pečovatelské služby ob-
čanům Opočna.

Stávající klienti budou kontaktováni agenturou
Agentura paní Luňákové má povinnost uzavřít se stávajícími 
klienty novou smlouvu, a to ještě před započetím služby – z to-
hoto důvodu budou všichni stávající klienti pečovatelské služby 
kontaktováni pracovnicí agentury paní Luňákové a bude s nimi 
sjednána nová smlouva včetně nových platebních podmínek. Pra-
covnice paní Stonjeková přechází do zaměstnaneckého poměru 
do agentury paní Luňákové, klientům nehrozí proto zvykání na 
nové pracovníky.
 V případě, že se stávající klienti rozhodnou z jakýchkoli důvodů 
nevyužívat služeb této agentury, mohou využívat např. asistenční 
službu oblastní charity v Dobrušce, Kostelní 259, 518 01 Dobruš-
ka, tel.: 777 877 475 (také půjčovna komp. pomůcek: 603 171 208), 
nebo komerční subjekty zajišťující např. rozvoz stravy, úklid do-
mácností apod.
 Na závěr při loučení s pečovatelskou službou, která zde léta 
byla občanům Opočna k dispozici, bych moc chtěla poděkovat bý-
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Ukázka ze Svátků s růží 2013.  Foto: Milan Junek
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valým i současným pracovnicím pečovatelské služby, paní Aleně  
Stonjekové, paní Janě Mikulíkové a paní Věře Čudové, které, dovo-
lím si tvrdit jako jejich nadřízená, pracovaly pro službu a zejména 
pro konkrétní lidi v této službě s láskou, obětavostí a zanícením.  
 Mgr. Kamila Vilímková

B E Z  S L U Ž E B  N E Z Ů S TA N E T E
Pečovatelské služby bude pro Opočno od 1. 7. 2014 zajišťovat 
Agentura domácí péče z Českého Meziříčí. Práci agentury nám 
přiblížila její zástupkyně Milena Novotná.

Jak dlouho vaše agentura funguje?
Agentura vznikla v roce 1996 na základě záměru dosáhnout co 
nejkvalitnějšího poskytování domácí péče v samotné obci České 
Meziříčí a přilehlém okolí.  V tomto regionu působí tedy již více 
než 15 let. Náš okruh však zasahuje i mnohem dále, až do Orlic-
kých hor a do řady dalších měst.

Kdo může využít vašich služeb?
Naše služby mohou využívat osoby starší 16 let s chronickým či ji-
ným zdravotním onemocněním, osoby se zdravotním postižením, 
mentálně postižení lidé a další se zdravotními problémy. Samo-
zřejmě poskytujeme služby také seniorům. 
 
Které sociální služby vaše agentura poskytuje?
Naše pečovatelky pomáhají klientům při zvládání běžných úko-
nů péče o vlastní osobu. Mezi ně patří např. pomoc při podávání 
jídla a pití, při oblékání, pomáhají s chůzí apod. Dále má klient 
možnost využít pomoc pečovatelek při osobní hygieně a dalších 
běžných rutin, které sám nezvládá. Jde např. o pomoc při přípra-
vy jídla a pití, údržba domácnosti, pochůzky, pečovatelky také 
doprovázejí např. k lékaři či na instituce.

Toto jsou všechno sociální služby, kromě nich však poskytuje-
te také služby zdravotnické. Co všechno zahrnují?
Výhodou naší společnosti je kombinace sociální a zdravotní péče, 
což umožňuje klientům co nejdelší pobyt v domácím prostředí 
tak, aby mohli dále vést plnohodnotný život podle svých představ.
 Nabízíme kvalitní odbornou péči při ošetřování krátkodobě 
i dlouhodobě nemocných v součinnosti s rodinou. Veškeré úkony 
provádí kvalifi kované zdravotní sestry v domácím prostředí kli-
enta, což velmi pozitivně působí na jeho zdravotní i psychický stav.
 Ze zdravotních služeb zajišťujeme např. podávání léků, injekce, 
odběry krve, převazy, rehabilitace. Staráme se také o diabetiky, 
onkologicky nemocné a o pacienty po úrazech.

Jakým způsobem si lze vaše služby objednat?
Zájemci nás mohou kontaktovat kdykoli na tel. čísle 603 555 813, 
e-mailu lunakova.zuzana@tiscali.cz. Naše služby poskytujeme 
24 hodin denně, pracujeme tedy také o víkendu.

Budou vaše ceny srovnatelné s cenami, jaké nabízely Sociální 
služby města Opočna?
Úhrada za výkony v rámci domácí péče, které byly ordinovány 
ošetřujícím lékařem a mají charakter zdravotní péče, je hrazena 
ze zdravotního pojištění, pokud je pojišťovnami poskytována. 
Jedná se o odborné a specializované výkony, které jsou prováděny 
kvalifi kovanými zdravotnickými pracovníky. 
 Ceny sociálních služeb jsou určeny dle § 6 vyhlášky č. 
505/2006 Sb. s odvoláním na zákon č. 108/2006 Sb. Nás ceník 
je k dispozici na internetu a na vyžádání ho můžeme předložit 
zájemcům.  (red)

f i n a n č n í  s l o u p e k  —

C E S T O V N Í  P O J I Š T Ě N Í 
A  P O J I Š T Ě N Í  S T O R N A  Z Á J E Z D U 

Říká se, že „náhoda je blbec“. V případě dovolené 
platí tato fráze dvojnásob. Pomoci vám může pojiště-
ní. Výběr správného cestovního pojištění může ušet-
řit nemalé fi nanční náklady, ale též zachránit život. 
V dnešní době, kdy předem není nic jisté, budete 
klidnější i s pojištěním storna zájezdu. Blíží se doba 
dovolených, čas zájezdů a výletů. Ještě předtím, než 
vyrazíte na svou toužebně očekávanou dovolenou, je 

více než prozřetelné zajistit si vhodné cestovní pojištění.
 Nabídka tohoto druhu pojištění je opravdu široká. Nabízí jej totiž téměř 
všechny pojišťovny působící na našem trhu. Kromě standardního jedno-
rázového cestovního pojištění existuje i pojištění celoroční. Mimo to se 
setkáváme také s pojištěním k platební kartě, které se hodí lidem, kteří čas-
to odjíždějí na krátkodobé zahraniční cesty. Kupujete-li si zájezd, někdy 
narazíte na cestovní pojištění, které je součástí balíčku. V takovémto přípa-
dě se doporučuje prostudovat všechny podmínky smlouvy, především výši 
pojistných limitů.

Jízda na koni a motokáry jsou považovány za rizikové sporty
Klienti by si při uzavírání cestovního pojištění měli dávat pozor především 
na čtyři skutečnosti:
 – na lokalitu, do níž cestují
 – na aktivity, které budou na dovolené vykonávat
 – na další rizika
 – na výši pojistných limitů
  Aktuální uspořádání planety Země je, dle pojišťoven, většinou rozdě-
leno na „Evropu“ a „Svět“. V případě cestovního pojištění to znamená, 
že evropské destinace, kam jsou počítány mimo jiných i státy jako Egypt, 
Turecko či Tunisko, jsou zařazeny do jiného cenového tarifu než ostatní de-
stinace. Klienti si zároveň musí dávat pozor na nestabilní země nebo státy, 
kde probíhají válečné konfl ikty. Za takovéto situace pojišťovny vyhlašují 
tzv. výluky z plnění, což v podstatě znamená, že již předem vylučují jakéko-
liv plnění pojistné smlouvy.
 Drtivá většina základních cestovních pojištění nezahrnuje všechna rizi-
ka, a to včetně rizikových či extrémních sportů. Právě sporty – jako alpini-
smus, potápění, freeride, jachting, jízda na koni, motokáry atd. – jsou 
považovány za rizikové. Vzhledem k tomu, že volnočasové aktivity turis-
tických resortů právě takovéto sporty nezřídka nabízejí, je dobré si přečíst 
podmínky cestovního pojištění, případně se vhodně připojistit. Klientům 
jsou samozřejmě doporučována i další pojištění. Kromě sportovního při-
pojištění tak využijete kupříkladu pojištění zavazadel nebo pojištění 
odpovědnosti.

Pojištění storna zájezdu je pojistkou náhody
Pokud si klient pro svou dovolenou zvolí cestovní kancelář a nemůže v plá-
novaném termínu odjet, např. v případě onemocnění, je mu zaplacená 
cena, snížená o storno poplatky, vrácena. Bohužel storno může činit i 100 
%. Klient tak nedostane nic. Abyste se takovýmto peripetiím vyhnuli, máte 
možnost zřídit si pojištění storna zájezdu.
 V praxi to znamená, že pojištění pokrývá určité procento ze storno po-
platku. Klienti tedy nepřijdou o celou cenu zájezdu. I v tomto případě však 
existují výluky z plnění, třeba v případě nepřidělené dovolené v zaměstnání, 
neobdrženého víza, sebepoškození nebo těhotenství.
Přestože jsou cestovní pojištění a pojištění storna zájezdu hlavně preven-
tivními záležitostmi, vyplatí se přibalit je do cestovního zavazadla. Mohou 
zachránit úspory i lidský život!
 Krásné a bezpečné prožití prázdnin vám přeje Ing. Jaroslav Pultar



ročník XVII. (XXIV.) — číslo 9 | strana 8

o b r a z o v é  k a l e n d á r i u m  —

Při listování v kronice se člověk občas neubrání představám typu: 
Nám je hej, ale co asi prožívali ti, kdo tu či onu dobu žili… 

Před nalepenými vyhláškami kupily se hloučky lidu vyděšených tváří 
a padla tu mnohá válku odsuzující slova… Takto popsal opočenský 
kronikář reakci na manifest císaře Františka Josefa k národům ra-
kouským vydaný dne 28. července 1914, kterým prohlášen byl válečný 
stav mezi Rakousko-Uherskem a Srbskem. Avšak brzo zachvátil vá-
lečný stav celý téměř svět… …Na půdě Čech válečných událostí nebylo. 
Ale válka přinesla k nám mnoho nemilých zjevů, o nichž mlčeti nemů-
žeme. 

 Kronikář opravdu nemlčel a popsal jevy, které doprovázejí kaž-
dou válku. Bídu, utrpení, nejistotu. A na konci seznamy. Seznamy 
těch, kteří v první světové válce získali vyznamenání za statečnost 
na bojištích, ale také seznamy mrtvých a nezvěstných. Kronika 
Opočna udává tato „čísla“: 22 mužů padlo na bojištích, 22 mužů 
zemřelo následkem útrap válečných, 10 mužů zůstalo nezvěstných, 
50 se jich vrátilo jako invalidé. Jmenné seznamy mrtvých a nezvěst-
ných jsou k dispozici v archivu letopisecké komise. A také fotogra-
fi e, z nichž některé přinášíme pro připomenutí událostí, které zača-
ly před sto lety a na jejichž konci byly, bohužel, zmíněné seznamy. 
 Dnešní kalendárium je hodně krátké. Věřte, že jsem pročetla ně-

kolik stran kroniky, ale musela bych buď napsat všechno, nebo nic. 
Proto ta stručnost. Závěrem dovolte můj pocit po dočtení: někdy 
nám může připadat, že nám není zrovna hej, ale při představě, co 
přinesl červenec před sto lety, je člověku najednou docela dost hej. 
 Za letopiseckou komisi dm

  p o z n á v a c í  s o u t ě ž  —

Otázka byla těžká, tentokrát se odpovědi daly spočítat na 
prstech jedné ruky. Pomník je v mochovském lese u Mok-
rého. Na pomníku je nápis:  PAMÁTCE VYNIKAJÍCÍHO 
ČESKÉHO LESNÍKA H. KONIASE 1891 – 1954

Hugo Konias se narodil 1. 7. 1891 v obci Volduchy u Rokycan. 
Po ukončení reálky v Plzni vystudoval Vyšší lesnickou školu 

v Zákupech. Působil nejdříve na velkostatku Colloredo-Mans-
felda ve Zbirohu a od roku 1924 jako ředitel téhož majitele 
v Opočně. Opočno pak bylo jeho působištěm až do konce jeho 
plodného života, po dobu 30 let. 
 (z textu na webových stránkách VÚLHM Opočno) 

 Když se zeptáte náhodného Opočeňáka, kdo byl Hugo 
Konias, odpověď se dá těžko odhadnout. Ti starší jej mají 
v paměti jako lesního radu Colloredo-Mansfeldského ma-
jetku na Opočensku, mladší možná jako člověka, který stál 
u zrodu opočenské výzkumné stanice (dnes VÚLHM). Ale 
obrátíte-li se s tímto dotazem na „svět lesnický“, dočkáte se 
odpovědi, z níž vyzařuje velká úcta. Cítila jsem ji i ze slov 
Ing. Ladislava Šimerdy, PhD., ze Správy lesů KCM, kterého 
jsem se zeptala, čím byl Hugo Konias významný. Poprosila 
jsem o odpověď stručnou, kterou bych dokázala předat čte-
nářům Opočenských novin.
 „Koniasovo podrostní opočenské hospodaření se stalo 
alfou a omegou celé generace lesníků. Znamenalo ústup od 
dosavadního holosečného hospodaření k mnohem citlivěj-
šímu a jemnějšímu způsobu pěstování lesa. Hlavní princip 
je v tom, že se nový podrost vyvíjí pod mateřským poros-
tem, který jej příznivě ovlivňuje, a v daném čase rostou na 
ploše porostu dvě generace lesa. Do Opočna se svého času 
sjížděli lesníci z celého tehdejšího Československa, od Huga 
Koniase se učili na pravidelných pěstebních kurzech. Zása-
dy opočenského podrostního hospodaření jsou v současné 
době uplatněny i v principech trvale udržitelného hospoda-
ření lesů v celé EU. Hugo Konias byl nejen odborník na slo-
vo vzatý, ale především člověk, pro něhož se ozdravění lesů 
stalo hlavním životním cílem.“ 
 Hugo Konias zemřel v Opočně 6. května 1954. Na jeho 
pohřeb se sjeli nejen zástupci ministerstva, výzkumných 
ústavů a vysokých škol, ale také lesníci z celé republiky. 

„Průvod byl kolem celého náměstí,“ vzpomíná jeden z pa-
mětníků. Letopisecká komise má ve svém archivu proslovy, 
které zazněly na pohřbu, a zapsané vzpomínky na tento den. 
 …Mraky ustoupily a na konec poslední cesty stromy opočen-
ských lesů šumí a zem pomalu přijímá tělo jednoho z našich 
největších. Dlouhá mlčící řada snímá zálomky a dává mu po-
slední Lesu zdar!
 Zeleň lesa zakrývá rakev toho, který lesy tolik miloval, toho, 
který až do poslední chvíle za ně bojoval a jim věnoval svůj 
život.

Z archivu LK, Hugo Konias uprostřed (s kloboukem, který – 
dle vzpomínek přátel – vždy po dobré práci, v dobré náladě po-
sunul si do týla a usmíval se…)

 Za 1. světové války byly v Opočně zřízeny lazarety (např. v hos-
podářské škole nebo letohrádku), kam byli přiváženi ranění. 
V archivu máme několik hromadných snímků, na nichž se ne-
chali fotit, aby měli vzpomínku na Opočno a na své spolupaci-
enty. Tato fotografi e je jiná – podle popisky jde o Opočeňáky.
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 Blíží se čas dovolených. Až se budeme procházet po le-
sích, možná nám nad hlavami zašumí koruny stromů a my si 
vzpomeneme i na Huga Koniase. A komu přinesla soutěžní 
otázka štěstí tentokrát? Je to Vítězslav Zilvar, gratulujeme 
mu. A další soutěžní otázka? Bude v září, nyní vám přejeme 
krásné léto se vším, co k němu patří. 
 Za letopiseckou komisi dm

OPOČENSKÉ PROMĚNY V JITŘENCE – POZVÁNÍ

S promítáním Opočenských proměn jsme začali na konci loň-
ského roku. Je to jeden ze způsobů, jak veřejnosti představit 
bohatý obrazový materiál z archivu letopisecké komise. Pre-
zentace snímků doprovázených textem vypráví historii jed-
notlivých domů od poloviny 19. století. 
 Z příznivých ohlasů máme radost a děkujeme za ně. Občas 
se setkáme i s dotazem, zda nebude opakování. To v případě, 
že někdo nemohl přijít a některý díl mu unikl. Tyto zájemce 
snad potěší sdělení, že stejné promítání bude probíhat v Do-
mově důchodců Jitřenka. První díl již proběhl, během prázd-
nin chceme pokračovat. Je domluveno, že se mohou přijít po-
dívat nejen obyvatelé Jitřenky, ale také zájemci z řad veřejnosti. 
Pokud mezi ně patříte, jste srdečně zváni. Pozor, plakáty ani 
hlášení v rozhlase nebude. 
 Opočenské proměny – 2. díl: Jitřenka, středa 16. červen-
ce od 15 hodin.
 Budeme si vyprávět o historii domu čp. 129 (vyhlášená to 
hospůdka), čp. 67 (neméně vyhlášená Občanská záložna), čp. 
363 (prodejna potravin, ovšem předtím skleníky). Stihneme 
navštívit také trafi ku pana Duky, pozdravíme paní Bendáko-
vou v prodejně tabáku a podíváme se, kdy a jak se stěhovala 
kašna.  Za letopiseckou komisi dm

PŘÍPRAVA KNIHY – PROSBA LETOPISECKÉ KOMISE

Přejeme vám všem krásný čas dovolených. Dovolenou si bere i náš 
archiv, středy pro veřejnost se na červenec a srpen přerušují. 
 My však budeme pracovat. Čeká nás příprava knihy s názvem 
Opočenské proměny, jejíž první díl bude věnován Kupkovu náměs-
tí. Využijeme především obrazový materiál z našeho archivu. Bude 
doplněn texty, které přinesou příběh každého domu a seznam zdrojů, 
z nichž jsou jednotlivé informace čerpány. 
 Ale rádi bychom zařadili i osobní vzpomínky. Právě o ty vás chce-
me poprosit. Mohou přiblížit nejen dům, ale také lidi, kteří v něm žili, 
a také atmosféru doby. Mohou být i krátké a stát se textem u fotogra-
fi e. Tak třeba pohlednice, kde je vidět obchod Josefa Jehličky (v levém 
přízemí dnešní radnice), může dostat jako popisku vzpomínku Vác-
lava Rathouského:
 Pan Jehlička byl menší, kulaťoučký a stále usměvavý pán. Ve svém 
obchodě prodával všechno možné, nám však nedaly spát jeho „láčá-
ky“. Míval je ve velkém sudu před krámkem. A to bychom nebyli klu-
ci, kdybychom si občas pro nějaký nesáhli. Jednou jsme je tam zase 
lovili a pan Jehlička najednou vyběhl ven. Všichni kluci utekli, jen já 
jsem to nestihl. Chytl mě za ucho a táhl mě ke starostovi. Doma jsem 
z toho měl pořádnou polízanici.
 Myslím, že malé vzpomínky připravovanou knihu oživí. Pokud 
byste si tedy chtěli zavzpomínat, dejte vědět. Osobně (Luděk Ha-
máček, Vladimír Macek, Dana Marková), telefonicky (739 145 521) 
nebo mailem (info@zusopocno.cz). Předem děkujeme. 
 Za letopiseckou komisi dm   

 o opočenských stromech —

 S T R Á Ž C E  P O U Š T Ě

Jako další exemplář seriálu o opočenských stromech jsem vy-
brala jednu  z lahůdek zámeckého parku. Najdete ji hned při 
vstupu do něj. Je to jilm sibiřský (Ulmus pumila) nebo také Tur-
kestánský brest. 

 Jedná se o druh jilmu, který se do Evropy dostal již v 16. stole-
tí z Mongolska, Tibetu, severní Číny, Indie (severního Kašmíru) 
a Koreje. Je typickým představitelem pouští a polopouští Asie, 
kde svou široce rozkladitou korunou nabízí úkryt před parným 
sluncem.  
 Dřevina může dosáhnout úctyhodného věku 180 let, avšak 
v našich chladných podmínkách je dendrology uváděno maxi-
mální stáří 60 let. V teplých oblastech si dokonce ponechává 
část svého olistění i přes zimní období. Pro nás je dřevina nejza-
jímavější v brzkém jarním období, kdy začíná kvést a následně 
vytvářet okřídlená semena, která hustě obalují každou větévku 
stromu, jako by byl obalen milióny motýlků.  
 Opočenským jilmem  se však možná asi už nebudeme tešit 
dlouhu.  Vezmeme-li v potaz, že park byl zakládán na počátku 
18. století a že dřevina je v našich podmínkách spíše krátkově-
ká – čemuž odpovídá i její zdravotní stav – měli bychom se začít 
těšit z každého roku, ve kterém nám tento milovník slunce po-
skytne blahodárný stín v parném létě. Není ovšem tajemstvím, 
že, co se týče rostlinné říše, existuje v ní schopnost autorepro-
dukce. A tak, když jsem se vydala nafotit strom pro tento článek, 
objevila jsem na kořenech vystupujících nad zem urputný boj 
o přežití. Sláva, zajásala jsem, jilm se snaží zmlazovat ze svých 
kořenů. Náhle mi svitla troška naděje, že tu snad vyroste pro 
příští generace nový jedinec. 
 Nyní několik fakt k jilmu sibiřskému v zámeckém parku:  do-
sahuje výšky 17 metrů, obvod jeho kmene v 1,3 metrech je 277 
centimetrů a průmět koruny je úctyhodných 20 metrů.
 V současné době se můžete setkat s kultivary jilmu sibiřské-
ho, kterých je využíváno pro tvorbu bonsají, nebo pro jeho velmi 
rychlý růst pro tvorbu živých plotů. Takový plot vám za dvě léta 
naroste do výšky tří metrů, pak už jej stačí jen udržovat řezem. 
 Věřím, že jsem ve vás podnítila touhu dřevinu navštívit 
a poznat její krásu. Abyste jednou, kdyby dřevina svůj boj 
o život v parku prohrála, mohli svým potomkům vyprávět, jak  
tady stál strom, který v jarním větru vypadal jako „hejno letí-
cích motýlů“. (rt)

Stom, o kterém je dnes řeč, objevíte hned při vstupu do zámecké-
ho parku.  Foto: autorka
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j a k  t o  v i d í  H e l g a   —

H RO CH  S E  SA M E TOV ÝM  H L A S E M

Máte rádi legraci? Líbí se vám parodie na známé písničky? Potěší 
vás, když na akci teče pivo proudem a voňavé prasátko se točí na rož-
ni? Pokud jste odpověděli třikrát ano, pak nechápu, proč nás bylo 
v pátek 20. 6. 2014 na Trčkově náměstí tak málo! Navíc na kapelu 
Lokálka bývá vstupné i 150 Kč a v Opočně bylo vstupné dobrovolné! 
Jediná rozumná výmluva, která by připadala v úvahu je, že slunce 
zrovna nepálilo do zátylku a chvílemi to vypadalo na déšť, ale i tak se 
dala tělesná teplota udržet na dobré úrovni tancem nebo rytmickým 
tleskáním. Skupina Lokálka to totiž rozbalila na plné čáře a jedna 
hudební pecka střídala druhou. 
 Fascinovalo mě zjištění, že všech šest členů kapely excelentně 
zpívá a každý má jedinečně půvabný hlas. Navíc komické cítění a ta-
neční kreace Františka Zapadla, který velikostí dospívajícího hro-
cha jednoznačně převyšuje ostatní členy kapely, vyprovokovalo pu-
blikum k opakovaným salvám smíchu. Když v závěru koncertu jeho 
sametový hlas zapěl „Zácpa, to je nemoc zlá…. každý na ni svůj lék 
má…!“, myslím, že slzy smíchu tekly po tváři nejednomu z nás. Byť 
se někomu může zdát, že to není zábava zrovna na úrovni, strašně 
moc by mě mrzelo, kdyby malá účast odradila organizátora Roberta 
Eliáše od pořádání podobných akcí. Udělal pro pohodlí hostů oprav-
du maximum, včetně skákacího hradu pro děti zdarma. Co tedy říci 
na závěr? Opočeňáci, vy, kteří křičíte, že se u nás nic neděje, kde se 
schováváte v čase koncertů, zábav, divadel a představení?  (os) 

 Renáta Tichá a Boško Vulask a l e n d á ř  a k c í  —

do 28. 9. 
výstavní síň 
Františka Kupky
Otevřeno út–ne 
9–12 a 13–16 h.

KUPKA – OPOČNO – PUTEAUX
Výstava originálů Františka Kupky ze 
sbírek francouzského Puteaux. 

do 28. 9. 
v čp. 2 na Trčkově 
náměstí
Otevřeno út–ne 
9–12 a 13–16 h.

NA VLNĚ DOBRODRUŽSTVÍ
Výstava obrazů Zdeňka Buriana. 
Ilustrace dobrodružných knih Jacka 
Londona a Enriqua Stanka Vráze. Pořá-
dá město Opočno ve spolupráci s Retro 
gallery s.r.o. 

27. 6. – 5. 7. HUDEBNÍ INTERPRETAČNÍ 
KURZY OPOČNO 2014 – XI. ROČ-
NÍK

– středa 2. 7. od 18.00 
MILÝ OSKARE!
Přednáška s audioukázkami.

– pátek 4. 7. od 18.00 
ZÁVĚREČNÝ KONCERT
Pořádá Opočenská beseda.
Koncerty se konají v Mariánském kostelíku.

4. – 6. 7. 
na zámku v Opočně

SVÁTKY S RŮŽÍ
Historická aranžmá královny květin 
v expozicích zámku. 
Pořádá státní zámek Opočno.

So 5. 7. od 14.00 
na Kupkově náměstí

POHOFEST
Sraz přátel vozů Škoda a výstava vozů 
Škoda.

Pá 11. 7. od 19.30 
v Mariánském 
kostelíku

KATEŘINA JAVŮRKOVÁ – lesní roh 
PAVEL SVOBODA – varhany
Na koncertu zazní J. S. Bach, G. Ph. 
Telemann, O. Messiaen.
Pořádá Opočenská beseda.

So 19. 7. od 17.00 
na Trčkově 
náměstí 

OPOčno
FEST
2014
19/7

w
is

e.
cz

Vystoupí skupiny Čí je to vina, Mladý 
týnišťský bigband, Quo vadis a Bratři 
Nováci. Pořádá město Opočno. 
Vstup zdarma.

Pá 25. 7. od 19.30 
v Mariánském 
kostelíku

BAROKO A JAZZ V PODÁNÍ 
TRANSITUS IRREGULARIS
Nina Marinová – housle, zpěv, Miroslav 
Nosek – kytara, Aleš Dvořák – cembalo, 
Jan Keller – violoncello.

1. – 3.  8. PORCINKULE a JARMARK 
NA HRADIŠTI OPOČNO
Vystoupí skupiny Blue effect,  Kingsize 
boogieman a další. Divadla, historický 
šerm a další. Jarmark pořadá Divadlo 
Kodym za podpory města Opočna.

inzerce
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 z  k u l t u r y   —

T Ě Š T E  S E  N A  N E T R A D I Č N Í  S P O J E N Í

Zvuk lesního rohu se každému z nás vybaví především ve spojení s lovecký-
mi fanfárami, do prostředí kostela nás zase v myšlenkách zavedou varhany. 
Je tedy vůbec možné uspořádat koncert pro tyto dva tak odlišné nástroje? 
O tom se můžeme přesvědčit na dalším setkání s klasickou hudbou, které 
pro nás připravila Opočenská beseda.
 Laureátka mezinárodní interpretační soutěže Pražské jaro 2013, ví-
tězka Mezinárodní interpretační soutěže lesního rohu v rámci festivalu 
Moravský podzim, členka České fi lharmonie, vedle ní vítěz Mezinárodní 
soutěže mladých varhaníků v Opavě, laureát z Mezinárodní interpretační 
soutěže Brno a soutěže Pražské jaro 2013. Řeč je o Kateřině Javůrkové 
a Pavlu Svobodovi.
Koncert těchto dvou vynikajících interpretů nabídne jedinečné splynutí 
zvuku lesního rohu a varhan. Budeme mít možnost zaposlouchat se napří-
klad do skladeb G. P. Telemanna či Kauckého Modlitby pro lesní roh a var-
hany. Vyniknout dá lesnímu rohu dílo O. Messiaena Appe lnterstellaire, jež 
bylo napsáno jako sólo pro tento dechový nástroj.
 Koncert Kateřiny Javůrkové (lesní roh) a Pavla Svobody (varhany) se 
koná 11. července od 19.30 hodin v Mariánském kostelíku.
 Do světa, kde se střetává barokní hudba s jazzovou, nás zavede na 
konci měsíce července další koncert uspořádaný v rámci Opočno hudební. 
V Mariánském kostelíku vystoupí uskupení Transitus Irregularis, jehož 
hlavním smyslem je radost z hudby a společenského přátelství. Spojení 
klasické hudby a jazzu je prostor pro hledání neotřelých zvukových mož-
ností zdánlivě neslučitelných hudebních nástrojů – housle, kytara, violon-
cello versus cembalo. Program vystoupení prostupují převážně kompozice 
Miroslava Noska na texty Bohuslava Reynka, Niny Marinové, A. C. Jobi-
ma, W. Montgomeryho, J. M. Barriéra, T. Meruly, T. Monka, Ch. Parkera 
a dalších autorů. Veselá hudba či skladby k zamyšlení a meditaci vytvářejí 
prostor pro příjemné posezení a nezvyklý hudební zážitek.  (th)

N A  V L N Ě  D O B R O D R U Ž S T V Í  S E  M Ů Ž E T E 
P L AV I T  A Ž  D O  K O N C E  Z Á Ř Í

Slavnostní vernisáží byla ve středu 11. června zahájena výstava 
knižních ilustrací a olejů Zdeňka Buriana. Prostory bývalého 
soudu jakoby by byly pro instalaci děl stvořeny. Výstava tak na-
bízí jedinečný zážitek. To ostatně můžete posoudit sami až do 28. 
září.
 My jsme si pro představení výstavy vypůjčili úvodní slova opo-
čenského starosty, která zazněla na zmiňované vernisáži. (red)

Milé děti,
dovoluji si toto oslovení, i když mnozí z vás už slyšeli hodněkrát 
zpívat z jara kosa.
 Věřím, že se neurazíte, stejně kdesi uvnitř zůstáváme všichni 
malými kluky a holkami, kteří vidí v pramici pirátský škuner a ob-
zor Broumarského oceánu je tak daleko a lákavý.
 Zdeněk Burian taky z krátkých nohavic nikdy úplně nevyrostl. 
Což mu dalo příležitost dokázat své umění při ilustrování té spous-
ty dětských dobrodružných knížek. Úplně ho vidím, jak se štětcem 
v ruce nasedá na věrného oře spolu se svými hrdiny a vyráží prérií 
za padouchy. Pokud ty ničemy už někde zatím nesežrali dinosauři.
 Jsem rád, že jste přišli se svými dětmi a vnoučaty, tahle výstava je 
pro všechny. Děti vám můžou vysvětlit podrobnosti, kdybyste někdy 
tápali. Ony jsou na dobrodružství odborníky na slovo vzatí.
 A co my? Neodložili jsme někde náš smysl pro to, udělat něco 
riskantního? Nemusíme se nutně zítra nalodit na šalupu, kde to 

smrdí nasolenými rybami. Ono udělat po ránu něco jinak, než 
v předchozích 20 letech, je také pěkný adrenalin. Umíme to ještě?

 Tato výstava se koná poprvé v budově čp. 2, budově bývalého 
soudu. Na radnici věříme, že v dohledné době budova opět ožije 
v novém lesku. Sem se vejde tolik různých aktivit, na které jinde 
není prostor! Rádi bychom zde viděli děti, jak si odnáší knížky 
z místní knihovny. Zamilované páry, které si toho musí tolik 
povědět u skleničky vína, i dědečky, kteří pozvali svou babičku 
na nejlepší kávu ve městě. Dokonce by zde opět měla vzniknout 
tradice místního piva z měšťanského pivovaru, na které budeme 
pyšní. Vizi máme, teď jen naplnit ji každodenní prací. Protože 
i sebedelší cesta začíná prvním krokem.
 Berte jako první krok k oživení tohoto místa právě tuto výsta-
vu, vonící dobrodružstvím. 
 Ať se vám líbí. Štěpán Jelínek, starosta

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

K O U P A L I Š T Ě  P L N É  D Ě T Í

První letní den na koupališti spojený s dětským dnem se vydařil. Počasí 
nebylo až moc slunečné, ale byla jsem ráda, že to ty naše nejmenší ne-
odradilo a přišli si zasoutěžit, pobavit se s Lukínem, klaunem, který pro 
děti, ale i jejich tatínky a maminky, připravil veselou formou spoustu 
disciplín, které zdolávali, a myslím si, že si při tom všichni užili spoustu 
legrace. Ti nejmenší si zaskákali v nafukovacím hradu, pod kontrolou 
pana Oty Daňka. Všem nám celé dopoledne zpříjemnily i opočenské 
mažoretky a děvčata z tanečního kroužku základní školy svým vystou-
pením. 
 Ráda bych poděkovala všem, kteří pro naše nejmenší připravili hezké 
sobotní dopoledne plné her a pomohli s celou organizací. Technickým 
službám a také dětem ze ZŠ, které stály na stanovištích v doprovodu 
paní ředitelky Jany Hrnčířové. Velkou odměnou byla určitě pro všechny 
děti truhla s dobrotami, které s klaunem Lukínem na konci dětského 
dne hledali. Mám opravdu upřímnou radost z toho, že jsme se nepře-
stali bavit, že v nás zůstalo při těch všedních starostech, které všichni 
máme, i trocha toho odreagování, že se umíme zasmát a udělat pro naše 
nejmenší to, co oni milují. Smích a radost z toho, že jsou s nimi taťka 
s mamkou a hrají si všichni společně celé dopoledne. Pro ně jsou tyto 
věci hrozně důležité a já se pokusím zase něco zajímavého pro ně při-
pravit. Nebo naopak, pokusíme se společně s dětmi pro vás, milí rodiče, 
připravit něco, abyste na tváři měli úsměv zase vy. 
 Přeji všem slunné dny a dětem veselé prázdniny plné her a koupání. 
Rodičům krásnou dovolenou. místostarostka Šárka Škrabalová

Při vernisáži mohli diváci obdivovat díla Zdeňka Buriana, ale 
také atmosféru prostor bývalého soudu, kam mnozí nahlédli 
poprvé.  Foto: Olga Stojanová
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A Ť  D Ě L Á M E ,  C O  D Ě L Á M E …

Tato věta mi vyvstala v hlavě po skončení představení MALÝ 
PRINC pro opočenskou základní školu. To ale začínám vlastně 
od konce. Takže… Jak to vlastně bylo?
 Malý princ – dílo bezesporu se řadící do kategorie náročnější 
četby. Tváří se sice jako pohádka, ale rozestírá před námi hlubo-
ké životní pravdy a pochopení jeho poselství přichází postupně, 
spíše v dospělosti. O to více jsem byla překvapena, jak se paní ře-
ditelce Vilmě Urešové podařilo vymyslet a zrealizovat náhled do 
tohoto díla. Kombinace tance, promítání, stínohry a překrásně 
namluveného textu mne doslova ohromila. Zcela upřímně jsem 
se těšila, jak se to bude dětem líbit (vždyť je tu promítání, krásná 
hudba, stínohra, tanec, pořád je na co se dívat). Možná nebudou 
úplně do hloubky chápat dané texty, ale snad to paní učitelky ješ-
tě stihnou rozebrat a vysvětlit – ó jak bláhové myšlenky.
 Vím, že je obtížné udržet dětskou pozornost, a proto mě vů-
bec nepřekvapilo, že děti z prvního stupně po 30 minutách před-
stavení začaly breptat a z hlediště se ozýval stálý šum. Některé 
paní učitelky se snažily zasahovat a celkově uhájily relativní 
klid. Ovšem to, co předvedli žáci druhého stupně, bylo pro mě 
a hlavně pro účinkující děti jako facka, kterou dostanete za dob-
ře odvedenou práci. Nejen že se děti v hledišti celou dobu bavily 
(učitelé už asi neměli sílu zasahovat – a mimochodem – někteří 
se bavili také) a posmívaly se tanečním vystoupením svých spo-
lužaček (nechápu), pověstný hřebíček všemu nasadily v závěru 
představení, kdy někteří experti (odhaduji, že jich byla tak třeti-
na sálu) začali bučet. Myslím, že jsem už dlouho neměla tak vel-
ký pocit lítosti a zároveň vzteku. Vběhla jsem do sálu a pronesla 
zcela zbytečný proslov (a nebyl úplně formální). Nějak jsem ne-
dokázala být zticha. 
 A tak se ptám – co vede některé děti k takovým projevům? 
Opravdu jsou tak bezcitní a tupí, že ve 12 a více letech nedoká-
žou rozeznat, že jejich chování někomu ublíží? Nebo jsme to my 
dospělí, kdo jim dáváme špatný příklad? Pravda bude dozajista 
někde na půli cesty. V pubertě bují lehká tupost (někdy i těžká) 
a sáhneme-li si do svědomí, musíme si přiznat, že leckdy nejsme 
dětem tím nejlepším příkladem (ani my rodiče, ani my učitelé). 
Často kážeme vodu a pijeme víno. A co je horší? Přehazujeme si 
odpovědnost za situaci jako horký brambor. Učitelé si stěžují na 
nedostatečnou výchovu v rodině a rodiče na špatnou práci peda-
gogů. A výsledek? Bučící děti na jedné straně a téměř plačící na 
straně druhé. 
 ALE KDO NÁM POMŮŽE, KDO NÁM POMŮŽE? (jak tref-
ná slova Jana Wericha z pohádky Byl jednou jeden král)
 Nevím. Co ale vím určitě, je, že než příště vaše děti vyrazí na 
jakékoliv představení, poučte je prosím, milí rodiče, o adekvát-
ním chování, a vy, milí učitelé, nebojte se zasahovat na místě. 
Vzhledem k tomu, že druhý den zhlédl toto představení druhý 
stupeň základní školy z Českého Meziříčí a po celou dobu bylo 
v sále naprosté ticho, jsem přesvědčena, že to jde. Tyto děti však 
byly dopředu poučeny jak o díle samém, tak o odpovídajícím 
chování. Navíc téměř po celou dobu vystoupení paní učitelky 
držely stráž nad ,,známými fi rmami“. Největší radost mi udělali 
kluci, kteří vycházeli ze sálu (asi 7. třída) a sami mi hlásili, že se 
jim to hrozně líbilo a že to mají doma na CD. Byla to krásná teč-
ka za náročnou „dvojdenkou“, ve které děti odtančily a odehrály 
pět představení. O to více mě mrzí, že takové reakce se nám ne-
dostalo od domácích dětí.  
 V závěru chci poděkovat, že jsem se tohoto představení mohla 
zúčastnit, protože se domnívám, že to bylo jedno z nejhodnot-
nějších vystoupení, jaká naše škola vytvořila.  Petra Flígrová

R O Z L O U Č I L I  J S M E  S E  S T Y L O V Ě

V úterý 24. června jsme se v Rodinném centru Sluníčko sešli na-
posledy před prázdninami. S některými dětmi se již po prázdni-
nách ve Sluníčku neuvidíme, odcházejí nám do mateřské školy, 
a proto jsme pro ně chtěli připravit něco hezkého na závěr. Ka-
ždý, s kým se loučíme, od nás na památku dostal tričko, které 
jsme jim s maminkami namalovali. Potom jsme si na zahrádce 
TJ Sokol společně pohráli a opekli špekáčky. 

 Chtěla bych poděkovat všem rodičům a prarodičům, kteří 
s dětmi do Sluníčka chodili, všem dětem, které chodit chtěly, 
a také všem, kteří nás podporují – vedení TJ Sokol Opočno, paní 
Soně Polové – SOMIPO, zaměstnancům IC Opočno a městu 
Opočnu.
 Přejeme všem dětem krásné prázdniny a Adámkovi, Anetce, 
Eliáškovi, Filípkovi, Kristýnce, Martínkovi, Tedíkovi a Terezce, ať 
se jim ve školce líbí! za RC Sluníčko, oddíl TJ Sokol Opočno
 Marika Nachtigalová

P.S. O prázdninách nastane doba odpočinku a dovolených a pro 
nás taky spousta práce. V září se to v Rodinném centru Sluníč-
ko promění, věříme, že k lepšímu. Kdo byste chtěl přiložit ruku 
k dílu, ozvěte se nám.

Chtěla bych za všechny maminky dětí navštěvujících 
Rodinné centrum Sluníčko poděkovat paní Marice 
Nachtigalové za obětavost a energii, se kterou se ujala 
organizace centra, a popřát jí hodně úspěchů v jejím dal-
ším snažení.  Lucie Macková

P Ř E K O N A L I  J S M E  V L A S T N Í  R E K O R D

Sbor dobrovolných hasičů Opočno pořádal v neděli 22. 6. 2014 na fotbalo-
vém stadionu dětskou soutěž v požárním sportu. Celý ten maraton začal už 
v pátek, kdy se chystaly hodnotné ceny pro soutěžní družstva. Pokračovalo 
se v sobotu měřením a chystáním tratí na požární útok a na štafetu osmi 
členů. V neděli ráno bylo vše nachystané, a tak se mohlo v 8.45 začít nástu-
pem družstev a rozdáním startovních čísel. Celkem se zúčastnilo 8 druž-
stev v mladší kategorii a 13 ve starší kategorii. Mladší začali na štafetě, my 
jsme šli na řadu až s posledním 8. startovním číslem. V průběžném pořadí 
jsme měli na štafetě 3. nejlepší čas 48,50 s. 
 Po skončení všech pokusů i starších hasičů na útocích došlo k výmě-
ně a my jsme se těšili, ale zároveň jsme byli i nervózní z provedení útoku. 
Za nedlouho jsme přišli na řadu. Vedoucí Vlaďka nám nachystala celou 
základnu a my se šli přichystat na start. Najednou zazněl výstřel a my vy-

Společné loučení s dětmi na zahradě TJ Sokol Opočno. 
 Foto: Lucie Macková
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běhli vstříc pokoření našeho osobního rekordu. Všichni se soustředili na 
svůj úkol, který každý zvládl na výbornou, jelikož náš rekord byl pokořen 
a my dosáhli času 28,23 s. S tímto časem jsme byli v útocích na 2. místě. 
V celkovém pořadí při součtu časů obou disciplín jsme konečně skončili na 
pomyslné bedně, a to na 3. místě. Před námi na druhém postu byly Ledce 
a na prvním opět Provoz. Radost všech byla veliká. Když jsme před pěti 
lety začínali, a to všude na posledních místech, nemysleli jsme, že bychom 
takového úspěchu dosáhli. Ještě trocha píle a tréninku a třeba to příští rok 
bude ještě o kousek lepší.

Tímto bychom chtěli poděkovat všem sponzorům za ceny pro naše mladé 
hasiče, TJ Spartaku Opočno za propůjčení fotbalového stadionu, dále patří 
i velké díky všem hasičům za přípravu a organizaci celé soutěže. A v nepo-
slední řadě moc děkujeme paní místostarostce, že se přišla mezi nás po-
dívat a přinesla nejlepším družstvům sladkou odměnu ve formě krásných 
dortíků.   Za SDH Opočno Lucie Prausová, vedoucí hasičské mládeže

v y š l o  v  t i s k u  —

O P O Č E N S K Ý  R O D Á K  S L U K A 
V Y Z N A M E N Á N

Opočno/Praha – Hudebnímu 
skladateli a textaři Luboši Slu-
kovi se dostalo velké pocty v po-
době udělení nejvyššího oceně-
ní – Zlaté ceny Ochranného 
svazu autorského (OSA) za pří-
nos české hudbě.
 Opočenský rodák působící 
v oblasti vážné hudby získal cenu 
za rok 2013 za přínos české hud-
bě a ocitl se v elitní společnosti.

 Na slavnostním večeru v pražském divadle Hybernia byl do Zla-
tého fondu OSA zapsán in memoriam textař, skladatel a hudebník 
Zdeněk Rytíř a populární skladba Jasná páka autorů Petra Jandy 
a Pavla Vrby, která v minulosti zvítězila v kategorii Nejčastěji živě 
hraná populární skladba.

Oblíben interprety
Ceny za tvorbu v oblasti vážné a populární hudby byly sdružením 
skladatelů, textařů, hudebních nakladatelů a jiných nositelů práv, 
například dědiců, udělovány už podeváté. Luboš Sluka, který vloni 
oslavil pětaosmdesátiny, absolvoval Pražskou konzervatoř a Aka-
demii múzických umění, pracoval také v několika prestižních funk-
cích – byl dramaturgem Československé televize, šéfredaktorem 
Pantonu nebo předsedou Asociace hudebních umělců a vědců.

 Slukovy skladby patří k velmi oblíbeným mezi interprety, o čemž 
svědčí například slova Petra Zdvihala, prvního houslisty Heroldo-
va kvarteta, pronesená krátce po koncertu v rámci Mezinárodního 
hudebního festivalu F. L. Věka: „Pan Sluka je náš nejoblíbenější au-
tor. Myslíme si, že ze soudobých je nejkvalitnější, co se týče melodie 
a pochopení pro publikum. Mladí autoři, zdá se mi, zkoušejí růz-
né techniky, ale zapomínají na to hlavní, aby se hudba líbila lidem 
a byla v ní melodie. Takže zrovna pana Sluku hrajeme nejraději."

Návraty do regionu
Zlatá cena OSA je významným oceněním českého skladatele, kte-
rý se stále a rád vrací do regionu a města, kde se narodil a kde se 
v rámci možností také aktivně podílí na kulturním životě. Důka-
zem je například skladba, kterou napsal pro první ročník Meziná-
rodního hudebního festivalu F. L. Věka na téma jedné z největších 
dochovaných skladeb Františka Vladislava Heka – Missa Pastora-
lis, nebo stálá expozice Františka Kupky a Luboše Sluky, která byla 
v Opočně otevřena v září 2012.
 Vedle toho se Luboš Sluka podílel i na zmapování díla svého pří-
tele z mládí, hudebního skladatele a rodáka z Dobrušky Radima 
Drejsla: „Hudební skladatel Luboš Sluka, přítel Radima Drejsla, 
nám vytipoval deset nejhodnotnějších skladeb.
 Podařilo se nám sehnat na všechny notový zápis," řekl Stanislav 
Kupka, hudební nadšenec, který se podílel na „znovuoživení" Drej-
slovy tvorby.
 To vše jsou stopy Luboše Sluky, které, ač je skladatel nezapsal 
na notový papír, zanechaly v české hudbě a umění vůbec mnoho 
pozitivního. 
 Miroslav Sixta, Dana Ehlová  (vyšlo v Rychnovském deníku)

z e  s p o r t u  —

NA  M E M O R IÁ LU  M IRO S L AVA  K L I K Y 
BY LY  D O M ÁCÍ  NAD ĚJ E  S TŘ ÍB R N É

Dne 21. 6. 2014 se v Opočně odehrál závěrečný fotbalový 
turnaj mladších přípravek pro sezónu 2013/2014. Vše začalo 
v 9.00 výkopem prvních zápasů. V 11.30 byly odehrány zá-
kladní skupiny a po vystoupení mažoretek ZUŠ Opočno bylo 
vše připraveno pro vyřazovací souboje a následné souboje 
o umístění. V těch byl nejúspěšnější výběr RSCM Rozkoš, 
který bez prohry v celém turnaji nakonec obsadil první místo 
po fi nálovém zápase s domácím Opočnem (výsledek 1:3). Na 
třetím místě se umístil tým MFK Nové Město nad Metují „A“ 
po jasné výhře nad týmem ze Solnice (výsledek 4:1).

V celkovém pořadí skončilo Opočno na třetím místě. Foto: archiv SDH

Opočno nestačilo jen na Českou Skalici a skončilo druhé.

Ze slavnostního večera. 
Foto: archiv OSA
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 Kolem 14. hodiny vše dospělo k vyhlášení výsledků a pře-
dání cen za individuální hru.
 Nejlepším střelcem turnaje se stal Tomáš Hanuš z TJ 
Červený Kostelec s počtem 16 branek v turnaji. Nejlepší 
brankářkou se stala Andrea Hanušová taktéž z TJ Červe-
ný Kostelec a nejlepším hráčem Štěpán Novotný z týmu 
RSCM Rozkoš.

Konečné umístění:
1. RSCM Rozkoš, 2. TJ Spartak Opočno, 3. MFK Nové Měs-
to nad Metují „A“, 4. SK Solnice, 5. TJ Červený Kostelec, 6. 
MFK Nové Město nad Metují „B“, 7. FC Rychnov nad Kněž-
nou, 8. TJ Dobruška

Sponzoři turnaje: 
město Opočno, Značkové nářadí Trnov s.r.o., Kristina Co-
lloredo-Mansfeldová, Josef Králíček, Bohemilk a.s. – mlé-
kárna Opočno, Lukášek – autoservis, Holeček – pneuservis, 
Čtvrtečka – autodoprava, Zlatnictví Iveta
 Tímto za TJ Spartak Opočno děkuji všem sponzorům, 
kteří umožnili uskutečnění tak krásného fotbalového dne. 
Dále pak trenérům a rodičům za to, že pomáhají rozvíjet 
fotbalovou mládež v našem městě. Martin Typlt

O H L E D N U T Í  Z A  M E M O R I Á L E M

Letošní Memoriál Miroslava 
Kliky přinesl nejmenším fot-
balistům veliký úspěch. I to 
je důvodem, proč se redakce 
Opočenských novin zeptala 
na samotnou soutěž, přede-
vším na její název. Proč Me-
moriál Miroslava Kliky?

„Mirek Klika byl aktivní spor-
tovec, a především fotbalista 
tělem i duší. Sám kopal za do-
rost, ale pak převzal nejmenší 
fotbalisty, tedy přípravky - 
kluky ve věku kolem 6 let. Nic 
jim neodpustil, přesto byl pro 
ně také „velkým“ kamará-
dem. To byl vlastně i pro nás. 
Kluk, který nezkazil žádnou 
legraci, jako trenér však ne-
smírně zodpovědný, na jeho 
slovo se dalo spolehnout. Ta-
kových není mnoho. A tak 
Memoriál Miroslava Kliky, 
který je soutěží těch nejmen-
ších fotbalistů, zůstává vzpo-
mínkou nejen na výborného 
trenéra, ale také vzácného 
člověka,“ odpověděl na naši 
otázku předseda fotbalového 
oddílu TJ Spartak Opočno 
Václav Svatoň. 
 Ke každoročnímu tur-
naji patří i položení květin 
na hrob Mirka, který nejen 
náš, ale i ten „fotbalový svět“ 
opustil v roce 1995 ve věku 

43 let. Při položení květin je téměř symbolické, že je při něm 
několik generací. Tím nejmladším je vždy kapitán malých fot-
balistů, účastníků memoriálu, nejstarší je maminka Miroslava 
Kliky. A jaké bylo „setkání s Mirkem“ letos? „Kluci byli výbor-
ní. Skončili z osmi týmů na druhém místě, kromě České Skali-
ce (a ta hraje kraj) ve všech zápasech zvítězili. A z toho by měl 
Mirek obrovskou radost!“ uzavírá letošní ročník Memoriálu 
Miroslava Kliky Václav Svatoň.    (red)

O P O Č N O  O P Ě T  H O S T I L O 
A U T O M O B I L O V É  S P E C I Á L Y

Již čtvrtý ročník Pewag Rally Orlické hory hostilo Opočno 6. 
a 7. června, závod se jel v rámci série Českomoravského pohá-
ru rally. Novinkou letošního ročníku byla jízda historických 
rally automobilů nedávné minulosti s názvem Rally Legend 
Orlické hory o pohár města Opočna. (red)

V O L E J B A L I S T K Y  P O S T U P U J Í 
D O  V Y Š Š Í  S O U T Ě Ž E

Poslední zápas, který volejbalistky sehrály v pátek 20. 6. 2014, 
posunul celou jejich čtrnáctičlennou základnu o třídu výš. Zá-
pas nebyl jednoduchý a odjíždělo se na něj s těžkou hlavou, jak 

Malý Mirek netušil, že za pár let 
bude podobné kluky trénovat.

Mirek na fotografi i z vojny, kterou 
tehdy musel projít téměř každý.

Start rally proběhl opět na Kupkově náměstí. Zájem diváků po-
řadatele určitě potěšil.  Foto: Martin Rohlena 

Zleva Šárka Škrabalová starší, Šárka Škrabalová mladší, Jarka 
Nárovcová, Petra Slezáková, Martina Prouzová, Simona Bašková. 
 Foto: Josef Weber



XVII. (XXIV.) — číslo 9 | strana 15

vše dopadne. Chyběly nám klíčové hráčky, dvě děvčata má tým 
vzhledem k pokročilému stavu těhotenství mimo hru, takže si 
každý musel sám v sobě říci, s čím na zápas jede. Podpora tre-
néra byla na místě. Přistoupil ke hře prostě tak , jak si myslel, 
co pro nás bude nejlepší. Nemluvil, jen měl prý pomačkané 
ruce tak, až ho bolely. Zápas dopadl dobře a trenér i my jsme 
byly šťastní. Všechna děvčata si tíhu, každá po svém, vzala na 
sebe a podařilo se to. 
 Děkujeme trenérovi panu Weberovi za jeho přístup k nám, 
kam nás dovedl a snad povede i nadále. Děkujeme vám všem, 
kteří jste nám chodili fandit, za vaši podporu. Děkujeme i TJ 
Sokol, pod kterým volejbal hrajeme, za jeho podporu fi nanční, 
protože bez ní by bylo vše mnohem těžší. 
 Nesmím zapomenout ani na sponzory, kteří nám pomáhají. 
Doufám, že se na ně i nadále budeme moci s důvěrou obracet. 
Odměnou pro ně je snad i to, že jsme je nezklamaly a pokusíme 
se hrát dál. Děkujeme.
 Za oddíl volejbalistek kapitánka týmu Šárka Škrabalová

V E D R O ,  P O T  A  S P Á L E N É  N O S Y . 
A L E  J S M E  P R V N Í

 Na volejbalový turnaj do Jasenné jsme v sobotu 7. června 
vyráželi s dobrou náladou. Předpověď počasí byla skvělá – 
jasno a 30 stupňů, složení týmu ještě lepší. Když jsme dora-
zili na místo, už od pohledu bylo vidět, že konkurence bude 
velká. A byla.

 Do Jasenné dorazilo celkem osm týmů, hráli jsme ve dvou 
skupinách po čtyřech. První zápas jsme zvládli se skóre dva 
nula na sety. Hned na to jsme však šli hrát další zápas a to už 
bylo horší. Po prvním zápasu jsme byli unavení a pálící slunce 
nám také moc energie nedodávalo. První set jsme tak „proje-
li“ asi o deset bodů. Byla to hrozná hra. Snad nikdo z nás hra-
jících ani z přihlížejících nemohl věřit, že vítězství se nakonec 
obrátí k nám. Druhý set jsme se však jako mávnutím proutku 
probrali a v tiebreaku jsme ukázali krásnou koncovku. Mož-
ná to bylo i tím, že nám pořadatelé pustili z reproduktorů po-
řádnou rockovou hudbu a pánové tak přitvrdili i svoje smeče.
 Na začátku třetího zápasu se však zase z reproduktorů 
linuly pomalé ploužáky a první set byl téměř identický s tím 
v předchozím zápase. Opět jsme prohráli na plné čáře. Při 
dalším setu a také v tiebreaku však zase pořadatelé pustili 
rockové pecky a my jako kdybychom znovu ožili. A tak jsme 
se radovali a radovali, protože nás čekal poslední souboj – 

o první místo. Už jsme si dělali srandu z toho, že potřebujeme 
pořádnou muziku, abychom pořádně hráli. 
 Nakonec jsme zlatou medaili suverénně obhájili. I přes to, 
že z nás pot tekl proudem a většina z nás měla nosy připálené 
do ruda, byli jsme maximálně spokojeni a s hrdostí si došli 
pro výhru. Radovali jsme se ještě víc, když jsme zjistili, že 
za první místo jsme dostali šest Bohemia sektů a čtvrt kilo 
sýru gorgonzola. Výhru jsme patřičně zpracovali na našem 
následném nedělním volejbale a shodli se na tom, že ceny, 
které se dají vypít nebo sníst, jsou zkrátka nejlepší. Také jsme 
se shodli na tom, že turnaj v Jasenné byl jeden z nejpovede-
nějších, který jsme kdy navštívili. Příští rok tam musíme jet 
znovu a obhájit první místo a doufáme, že dorazí i nějací opo-
čenští fandové. Barbora Zpěváčková

 —  F O T B A L O V É  Z Á P A S Y

M L A D Š Í  P Ř Í P R A V K A  –  O K R E S N Í  P Ř E B O R

 Mladí opočenští fotbalisté získali první místo v rychnovském 
Okresním přeboru pro sezónu 2013/2014

S celkem jedenácti účastníky soutěže odehráli 17 zápasů s bilancí: 13 
výher, 2 remízy a 2 prohry.
Ve všech zápasech předváděli kluci pěknou kombinační hru a podávali 
bojovný výkon s plným nasazením. Bylo znát, že je fotbal baví a mají z něj 
radost. Patří jim všem za to velká pochvala a uznání. Přejeme jim mnoho 
úspěchů do další fotbalové sezóny a plno pěkných zážitků v kabině i na 
hřišti.

Sestava mužstva: Dvořák Lukáš, Paseka Štěpán, Sobotka Tobiáš, Bílek 
Ondřej, Drašnar David, Hejzlar Radek, Králíček Benjamín, Matoulek 
Marcel, Ohnoutek Martin, Paštika Radek, Páv Matouš, Petera Adam, 
Petera Maxmilián, Prostředník Jonáš, Holeček Martin.

M U Ž I  A  –  I . B  T Ř Í D A  S K  „ H “  O  U D R Ž E N Í

  SO 14. 6.  Opočno – Borohrádek 2:2 (0:1)
 B: Přibyl T., Pfeifer 
Sestava: Efenberk – Skalický, Petr, Školník, Škrabal – Je-
len, Musil – Trubač (81. min. Polák K.), Přibyl T., Vondřejc 
(76. min. Tláskal) – Pfeifer

 V posledním zápase sezóny jsme se chtěli s domácími diváky rozloučit 
vítězstvím. Začátek zápasu nám nevyšel podle našich představ, spoustu 
našich akcí jsme řešili dlouhými nakopávanými balóny do pokutového 
území, bez výsledného efektu. S přibývajícími minutami se naše hra i po-
hyb po hřišti zlepšily a přicházely i vyložené brankové příležitosti, ale 
bohužel jsme z nich pouze 3x orazítkovali brankovou konstrukci. 
 V závěru poločasu šel soupeř po přímém volném kopu do vedení. Ve 
druhém poločase jsme byli jasně lepším týmem a brankami T. Přibyla 
a Pfeifera jsme otočili skóre na naši stranu. Soupeř se dostával do našeho 
pokutového území pouze sporadicky dlouhými nakopávanými balóny. 
Závěr zápasu jsme bohužel takticky nezvládli a po zbytečné chybě v po-
kutovém území tak přišli o tři body. 
 Všem hráčům bych chtěl poděkovat za předvedené výkony v jarní 
sezóně.

 SO 7. 6. Předměřice – Opočno 0:0
Sestava: Efenberk – Skalický, Petr, Školník, Škrabal – Po-
lák K., Musil – Přibyl O., Přibyl T., Trubač – Pfeifer (70 min. 
Jelen) 

Konečné tabulky fotbalové sezóny 2013/2014 přineseme v příštím 
čísle Opočenských novin.  

 Foto: archiv autorky
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INZERUJTE U NÁS
tic@opocno.cz, 494 668 111

inzerce

Prodáme v zahrádkářské kolonii 
u Jordánku parcelu o výměře 1.484 m2. 

Cena dohodou. Telefon 602 644 598.

Město pečuje.
Chceme zachovat klidné a zdravé životní prostředí. Budeme usilovat 
o smysluplné využití nemocničního areálu pro ambulantní péči. 
Dostupná zdravotní a sociální péče pro všechny je naší prioritou.

sledujeme média – informujeme – ptáme se – diskutujeme

přidejte se k nám facebook.com/kulturavopocne


